
Oświadczenie złożone 

przez senatora Grzegorza Napieralskiego  

na 85. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 października 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Łukasza Szumowskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

Zwracam się z zapytaniem w sprawach leżących w kompetencji ministra zdrowia. W związku z wprowa-

dzeniem norm zatrudniania pielęgniarek w stosunku do liczby lóżek szpitalnych zwracam się z pytaniem: czy 

można w przypadku zatrudnienia opiekunów medycznych, którzy posiadają stosowne uprawnienia, wprowa-

dzić wskaźnik pozwalający na uzupełnienie części etatów pielęgniarskich opiekunami medycznymi? 

Opiekunowie medyczni wykonują szereg zadań, które dotychczasowo w zakresie obowiązków były przy-

pisane pielęgniarkom – jest to wykonywanie toalety pacjenta, pomoc przy karmieniu, transportowaniu pa-

cjentów np. do pracowni diagnostycznych. Przy wymienionych czynnościach nie jest wymagany personel 

pielęgniarski. 

Wobec braku pielęgniarek na rynku pracy oraz w sytuacji coraz częstszych problemów finansowych szpi-

tali takie rozwiązanie pozwoli na utrzymanie liczby łóżek szpitalnych potrzebnej do zabezpieczenia udziela-

nia świadczeń zdrowotnych na danym terenie, zwłaszcza w przypadku oddziałów chorób wewnętrznych, bez 

zmniejszania bezpieczeństwa hospitalizowanych pacjentów, a także pozwoli to na zmniejszenie kosztów 

funkcjonowania tych oddziałów. 

W przypadku oddziałów pediatrycznych należy wskazać na sezonowość obłożenia łóżek szpitalnych. W 

miesiącach jesienno-zimowych obłożenie jest niewspółmiernie większe niż w pozostałej części roku, w 

związku z tym nie ma zasadności utrzymania wymaganej przepisami prawa liczby pielęgniarek w przelicze-

niu na łóżko. 

Z wyrazami szacunku 

Grzegorz Napieralski 
 


